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fré de boer
De laatste jaren hebben verschillende politiek geëngageerde theatergroepen thema's
uit de geschiedenis tot onderwerp van hun programma's gekozen. Zoals de Nieuwe Ko
medie met "Gans het Raderwerk", Proloog met "De Overval en het Pakhuis" en ook
Sater produceerde drie historische stukken.
Een praatje van Peter de Baan, regisseur van de toneelgroep Sater, op heG Congres
"Geschiedenis en Bevrijding" dat eind 1978 in Amsterdam werd gehouden, inspireer
de ons om dieper in te gaan op de functie van geschiedenis voor het politieke'
theater.
Dit eerste artikel is samengesteld op grond van uitlatingen, opgetekend uit de mond
van Florian Diepenbrock- zakelijk leider van Sater. Hij is tevens historicus, maar
niet actief als zodanig bij Sater. Het geheel wordt aangevuld,met enkele uitspraken

die door Peter de Baan op voornoemd congres werden gedaan.
Waarschijnlijk zullen wij in een vervolg hierop bij nog andere politieke theater
groepen informeren welke taak de geschiedenis in hun programma's kan vervullen.
Een korte omschrijving~an de drie historische theaterprodukties van Sater:
de eerste- "Arbeidstijdverkorting", een kleine produktie die speciaal voor de vak
beweging werd gemaakt. Het stuk behandelt de strijd om de achturen dag, toen dit
door velen als onhaalbaar werd gezien en trekt de lijn door naar nu;
het tweede- "De Daf" , dat zich afspeelt rond het familiebedrijf Daf;
het derde- De Juf van de Tsaar Peterstraat" , dat laat zien hoe een onderwijzeres
tijdens het aardappeloproer in 1917 en de mislukte revolutie poging van Troelstra
haar politieke cichting leerde kiezen. 2
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De woelige jaren zestig misten ook op. het toneel hun uitwerking niet. De actie
Tomaat werd een reactie op de ontevredenheid met het toenmalige toneelbe~1tel. To
neel waarbij de nadruk op de vorm lag en niet op de inhoud wekte frustraties op.
Er werd nu gekeken naar de plaats die het toneel in de samenleving in kon nemen.
Het toneel als middel om iets uit te drukken en bewust te maken. Toneelgroepen
werden om~evormd tot politiek theatergroe~en, zoals Prolooe. Nieuwe ~roepen ont
stonden, zoals Sater. Er werden heel directe onderwerpen aangepakt: de strijd in
de bedrijven en in de buurten.
Sater bracht in de beginjaren alleen straattoneel. De doelgroep was breed. Ze
speelden in buurten en op universiteiten: een soort vormingstheater, dat nog in
zijn kinderschoenen stond. De schouwburg kwam er niet aan te pas. Het publiek werd
in zijn of haar omgeving opgezocht. Kortom een groep met veel élan en weinig poe~

De subsidiekraan ging pas later open. Via haar werkende jongeren-programma's kwam
Sater in aanraking met het toenmalige N.V.V. De voorzitter van de industriebond
Arie Groenevelt:"Het vormingstoneel voorziet in een duidelijke behoefte".3Het
vormingstoneel werd nu ook door G.R.M. ontdekt. Voor Sater had de relatie met de
vakbeweging belangrijke gevolgen. De toneelgroep werd in de uitwerking van het
thema vrijgelaten met als gevolg dat ook de medewekers zélf met onderwerpen kwamen ,
die ze dan weer aan de vakbeweging aanbood. Zo is bijvoorbeeld de Daf-produktie
ontstaan. Een ander gevolg van het contact met de vakbeweging was de eerste grote
produktie van de .:;roep "Ja baas, nee baas", die de aanleiding was om de sprong
naar de schouwburg te wagen. Daarmee kwam de nadruk te liggen op het theatrale mo
ment. Waren de stukken aanvankelijk vanuit een politieke bewustwording ontstaan,
nu voelden de spelers zich in de eerste plaats acteurs. Daarmee werd de politieke
boodschap onder~eschikt aan het maken van theater, hetgeen een wezenlijk verschil
is van Sater met een groep zoals bijvoorbeeld Proloog. Vanaf 1974 worden in het
Kultureel Front, waarbinnen de geëngageerde groepen op cultureel gebied zich ge
organisebrd hebben, hevige debatten ~evoerd over het politieke of dramaturgische
ac:::ent.

interview

Wat is de funktie van ge
schiedenis binnen politiek geënga-
geerd toneel:?

"Een middeL •• je gebruikt een his
torisch gegeven als middel om bepaal
de zaken zowel theatraal als politiek
te duiden. En dan kun je verder over
de verhouding tussen theatraal en
politiek eindeloos discussiëren •••
Bij Proloog zijn deze zaken zo ver
strengeld dat het politieke bewust
zijn het hoofdmoment is, terwijl je
dat van Sater niet kunt zeggen. Het
zijn in de eerste plaats acteurs die
theater willen maken en de politie
ke boodschap is daar ondergeschikt
aanv

Welke zaken wil je dan aantonen?

"Je wilt bijvoorbeeld aantonen, als
je een historisch thema gebruikt,
dat de maatschappij geen statisch
geheel is. Je ziet bijvoorbeeld in

"De Juf" een bepaalde l.ijn zitten,
die met enige moeite tran~poneerbaar

is naar het heden. Ik maak me geen
illusies dat een willekeurig vakbonds~

kaderlid dat vorig jaar de Juf heeft
gezien, gedacht heeft: oh 1918 de re
volutie dreigde, dat is toen een beet
jè' slecht afgelopen hier in Neder
tand. Maar verdomme morgen gaan we er
weer tegenaan. Dat is natuurlijk niet
de onmiddellijke conclusie, die je er
uit trekt. Maar er zit wel duidelijk
de behoefte om door middel van de ge
schiedenis te laten zien, dat het
historisch proces geen statisch iets
is. Dat de mensen ook in hun huidi-
ge situatie zulke dingen kunnen doen.
Daar komt nog bij dat het een stuk
is over een historische periode, die
niet zo vreselijk goed voor links is
afgelopen. Nou, die analogie met de
jaren zeventig, die is er natuurlijk
heel bewust ingebracht. Het idee-
toch eens.kijken of Je kan Jaten zien
hoe zoiets in het verleden gegaan is
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en dan niet meteen roepen: kijk de les
voor het heden is zus of zo, maar als
het ware het publiek daaruit zijn eigen
conclusies laten trekken. Ja, soms
trekt het publiek daaruit dus geen con
clusies. Dan heb je pech.
Door de meer strak in de leer zijnie
vormingsgroepen word je dan ook voor
gehouden: jullie zijn vrijblijvend, je
geeft i~mand de ontsnappingsmogelijk
heid in de auto te stappen en weer naar
huis te rijden. Ja, dat is zo~

Of juist .de omgekeerde redenatie van:
toen is het slecht afgelopen, het zal
wel weer slecht aflopen.

"Dat risico zit er in."
.... • • .. • • • • .. • .. • .. .. • • • .. ~ .. , ft .

Peter de Baan hierover:
"De kracht van het gebruik van histo
rische gegevens ligt in de benadering
van het moment in de geschiedenis. Het
is niet de bedoeling de geschiedenis
duidelijk te maken aan de hand van een
aantal feiten, maar om momenten te zoe
ken, waarin een aantal zaken samenko
men. Historische stukken stellen je in
staat om zonder belemmering van korte
(partijpolitiek gebonden?, B/F) me
ninkjes bepaalde verbanden te zien,
waardoor je een abstractie van het
voorbeeld of van een individueel con
flict kunt maken."

Maar h~t gebruik van historische ge
gevens in je toneelstukken is niet
zonder gevaar?

"Je moet uitkijken dat je de geschie
denis niet gaat manipuleren naar za
ken die je vanuit het heden wilt aan
pakken. En je moet een fatalistisch
gevoel van 'de geschiedenis herhaalt
zich' zien te voorkomen als een deel
van de strijd niet tot resultaat heeft

..e;.e.~~.i.~: : , 0 ••••••••• ,.

In jullie programma's laten
jullie het liefst de conclusies aan
het publiek over. In een historisch
stuk tonen jullie iets wat waar gebeurd
is, bijvoorbeeld welke beslissingen,
welke ~evolgen gehad hebben. Biedt een
his10risch thema het voord~el boven
een actueel thema, omdat er wegen aan
gegeven worden, die bewandeld zijn of
bewandeld hadden kunnen worden?

"Dat is moeilijk hoor. Als ik me her
inner hoe ik naar "De juf" heb zitten
kijken, dan heb ik niet voortdurend
zitten denken: kijk op dat moment van
de geschiedenis van de arbeidersbewe
ging hadden ze het zus of zo moeten
doen, dan was die staking bij Werk 
spoor heel anders afgelopen. Dat zijn
geen dingen die je van een bewust ar
be~derspubliekmag vergen~

Maar we nemen aan dat voor
ieder toneelstuk of het nu actueel is
of in de geschiedenis speelt er his
torisch onderzoek voor nodig is. Wat
is nou het verschil in de rol van een
historicus bij actuele en historische
stukken •

"Nou dat is niet zo gemakkelijk, want
we zlJn een klein clubje. Er zijn ze
ven actrices en acteurs, twee techci
ci, vier mensen op kantoor, waarvan
er twee voor de publieksorganisatie
zorgen. Omdat wij veel met specifie
ke doelgroepen werken, heeft die pu
blieksorganisatie een heel zwaar ac
cent. Het moet zich richten op groepen
die moeilijk binnen te krijgen zijn.
Mijn functie beperkt zich tot de za
kelijke leiding en heeft niets met ge
schiedenis te maken •••Wat wij dus
nooit hebben gehad is een dramaturg.
Iemand die scholend, vormend en onder
zoekend zou functioneren. Daar is geen
subsidiegeld voor. Het is dus in fei
iets wat zo hap snap door 0f een ac
teur, die gefascineerd is door een
bepaald onderwerp, zoals bij de kern
energie het geval was, onderzoek heeft
gedaan. Of in het geval van het be
roepsverb0d, dat door Peter en mij is
gedaan met iemand die wat journali&
tiek flair had. Ideaal gezien zoekt
een dramaturg dus stukkEn en die zegt
tegen de regisseur dat en dat is de
lijn als je het nou een beetje zo doet.
Dat is dus in feite regievoorbereidend
werk. Bij ons zou dat anders moeten,
omdat we het vormings en scholings
element erg belangrijk vinden~

Zou je je bijvoorbeeld kun
nen voorstellen dat je een soort kol
lektief zou moeten hebben, waarin een
dramaturg, een Rocioloog en een his
toricus samenwerken, waar de verschil-
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lende theatergroepen uit zouden kunnen
putten?

"Tot nu toe zijn dat soort dingen op
losse basis gedaan. Johan Frieswijk
heeft een los onderzoek gedaan voor de
Nieuwe Comedie. En heeft volgens zijn
eigen zeggen in één avond die brochure
in elkaar gedraaid. Vanuit de ruwe tekst
van die brochure kan de Nieuwe Comedie
natuurlijk een aantal dingen gaan doen.
Je zou kunnen denken aan een pool van
sociologen, politicologen en historici,
die een bepaald vooronderzoek voor een
theaterproduktie doen. Het punt is dat
die mensen niet vast bij een gezelschap
zitten en zelfs Marc van der Varst, een
socioloog, die twee seizoenen bij ons
die taak heeft gehad, is altijd het
vijftiende wiel aan de wagen gebleven.
Hij zat nooit echt in de groep, maakte
niet het leven van alledag mee, niet de
ellende in de bus ••. Het blijft dus een
brok informatie van buiten af gespuid.
~n dat is behalve de inhoudelijk diens~

bare rol van geschiedenis, dat je de
hoer bent die geprostitueerd wordt •••
Het is snabbelwerk, zoals iemand als
Marc, die zijn kandidaats sociologie
had en tijd vrijmaakte en daar gruwelijk
gefrustreerd van is geraakt. En terecht,
want Sater zuigt je als het ware uit.
Je wordt wetenschappelijk qua informatie
uitgezogen en vervolgens gaat het in die
trommel, die wasmachine van Sater, wordt
overhoop gehaald en er komt iets heel
anders uit dan een historicus zonder
dramaturgische vorming zich ooit gedacht
zou hebben.
..................... , , , ..

Zoals Peter de Baan het for-
muleerde:
"Goed historisch politiek toneel is al
leen mogelijk in samenwerking met men
sen die de geschiedenis voor je willen
onderzoeken en daarnaast over een aan
tal mooie eigenschappen beschikken, zo
als: - inspirerend, dat betekent dat
men mee wil zoeken naar de meest bruik
bare momenten in de geschiedenis. Daar
naast- controlerend, dat betekent dat
men zal moeten zorgen dat de geschiede
nis niet verkracht gaat worden onder de
artistieke lichamen der acteurs(respec
tievelijk actrices ••• ?, B/F.). Bovendien
dien- tolerant, dat betekent dat men be
grip zal moeten kunnen opbrengen, dat

het resultaat wel eens niet helemaal
waarheidsgetrouw kan zijn ten behoeve
v~ het artistieke elemen~!

Wat voor functie hebben die
brochures, die jullie maken?

"Die brochures zijn puur documentatie
materiaal, achtergrondinformatie bij
de voorstelling."

Je zegt, het is achtergrond informati~

maar willen jullie ook dat mensen er
nog wat mee gaan doen. Als een histo
ricus, die bij jullie werkt een onder
zoek doet en op een gegeven moment zijn
of haar werk in die brochure verwezen
liikt ziet en de rest in de wasmachine
gaat, dan zou je je voor kunnen stel
len dat een historicus toch zou willen
dat die brochure iets.meer was dan
achtergrondinformatie alleen.

"Het is moeilijk om dat te realiseren.
Kijk wat bijvoorbeeld in de discussie
na afloop van 'Het Verhoor" wel kan, al
hadden die mensen de brochure niet ge
lezen, maar kenden uit kranten en din
gen die ze meegemaakt hebben toch be
paalde elementen uit wat in zo'n
brochure staat. Maar in het beste ge
val nemen de mensen het mee naar huis
en gaan het de volgende dag lezen. Je
moet er ook rekening mee houden, dat
als je het te ingewikkeld maakt, dat
het dan in de prullebak verdwijnt. Dus
daarom hebben we expr~s bij 'Het Ver:'
hoor' de brochure heel beknopt gehou
den. Het is een artikel, wat de gemid
delde lezer in drie kwartier uit kan
hebben en dat is het maximum, wat je
mag vragen"

Krijgen jullie reacties achteraf?

"Puur toeval. Van raf weet ik het niet
maar bij de Juf weet ik dat er in een
aantal gevallen kritiek leefde, maar
die 1: CDr je dan effe in de koffiekamer
F.r zijn natuurlijk weinig mensen die
van dit soort materiaal een amlyse
maken. Ik kan ook wel een paar bezwa:-.
ren opnoemen van de Juf-brochure. Als
ik toen bij Sater had gewerkt, had het
ding er niet zo uit gezien. Maar ver
der durf ik ook niet te gaan•••
De Verhoor-brochure had ook kritiek,
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dat het te braaf en te schools was,
terwijl ik de neiging heb te zeggen••.
het is een redelijk overzichtsartikel
en meer moet je er niet mee doen, want
de mensen gooien het toch in de prulle
bak'!

Nog even terugkomen op die
rol van Marc. Hij heeft die brochure
gemaakt?

"Dat is dan de functie van die mensen,
die ze onmisbaar maakt. lat ze dus in
feite het materiaal verzorgen. Als dat
bijvoorbeeld ook nog door mensen van de
publieksorganisatie gedaan zou moeten
worden, dat is ondenkbaar.
Doordat ik vrij veel contacten op de
universiteit heb, weet ik voor dat soort
ad hoc klussen t0ch wel min of meer de
juiste mensen te vinden. En wat heel
veel gebeurt en dat leidt nu niet direct
tot artikelen of een brochure, is dat
bij de voorbereiding van produkties heel
vaak met experts en mensen die ergens
inzitten gepraat wordt~

En de functie van de discus
sie achteraf?

"Nou dat verschilt. In Winschoten zat
ik te twijfelen. Er zaten mensen bij
die in principe belangstelling hebben
om iets verder tekijken dan hun eigen
achtertuintje. Het hele probleem bij
de kernerergie is, dat de mensen in de
Randstad denken: ach ja die zoutkoepels
die zitten in Drente en in het oosten
denken ze: ja dat met dat ziekenhuis,
dat was in Alkmaar en dat i s ver van
mijn bed, dat gebeurt hier niet ••.
D'r zitten natuurlijk wel actieve men
sen bij en die geef je dan een beetje
morele moed. Maar ik heb wel de indruk
en je moet je dat niet te massaal voor
stellen, dat de mensen na afloop van
zo'n voorstelling enigszins de weg we
ten te vinden naar een plaatselijke
groep. Ik verwacht niet, dat er morgen
in Winschoten een plaatselijx comité
wordt opgericht, wat er op dit moment
niet is •••
De eeuwige vraag, die bij iedere voor
stelling, hetzij bij een kopje koffie,
hetzij in de discussie erna bl~jft, is
wat willen jullie nou eigenlijk? Dat
is natuurlijk het klassieke patroon van

sjabloonmatig denken met ook een forse
dosis scepsis erin van ach jongens, al
lemaal leuk maar wat zet het nu voor
zoden aan de dijk. Het is niet minder
hobbiistisch dan 95% van de wetenschaps
beoefening. Maar je bent toch onderdeel
van een politieke beweging en een be

'weging in de cultuur. Of je dat nou
strijdeultuur noemt, of vormingstheater
of in ons geval: arbeiderstheater,
werknemerstheater, actueel volkstoneel.
De kriteria liggen natuurlijk niet pre
cies vast. Dat is ook de achtergrond
van het feit, dat wij organisatorisch
wel degelijk zijn aangesloten bij het
Kultureel Front, omdat we toch wel affi
niteit met andere vormen van politiek
theater hebben'!

Op welke doelgroep richten
jullie je?

"We spelen voor werknemerspubliek, dat
wil zeggen iedereen in de maatschappij
die niet aan de touwtjes trekt •••
En ook veel voor niet- werknemerspu
bliek: intellectuelen, studenten, vor~

mingswerkers. Het werknemerspubliek in
de ruimste zin van het woord.
Zoals een theater als de Brakke Grond,
voor zover arbeiders naar de schouwburg
gaan, gaan ze niet haar de Brakke Grond.
Ian gaan ze naar de operette of naar
de Kleine Komedie naar Gerard Cox kij~

ken.

NOTEN

1. overgenomen uit de waarheid van
18 februari 1979.

2. Sater speelt dit seizoen:
- 'Isotopen op zondag', een produk

tie rond de problematiek van de
kernenergie;
'Het Verhoor', een produktie over
het beroepsverbod;
'Wij zijn niet gek••• wij zijn
kwaad', een produktie door vrouwen
voor vrouwen.

3. de Groene. 23 november 1977.
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